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الايـــــــــــة

بسم ال الرحمن الرحيم
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) سورة البقرة. 57 الاية (                                                          
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This experiment aimed to evaluate the influence of different pre-

incubation heating time (PREIHT) of  Japanese quail  eggs  on

hatchability  and  post  hatch  performance.  A  total  of  1200

Japanese  quail  eggs  were  collected  from  15  wk.  old  quail

breeder. Male to female ratio was 1:3. Eggs were divided into

four groups (A, B, C and D) each consisted of 300. Eggs were

heated before incubation at  37.00C and 65% RH for different

times 3 hours (Group B), 6 hours (Group C) 9 hours (Group D)

or without heated treatment (0 hours) or (control, Group A), all

eggs were stored at 180C and 75.0 % RH for 4 days. All eggs

were  weighed.  After  the  storage  then  incubated  in  Avimatic

®incubator for 14 days at 370c temperature and 65%  RH. At 14

days  of  incubation  eggs  were  transferred  to  the  Avimatic  ®

hatcher  adjusted  at  36.60c  average  temperature  and  75%RH.

After  heating,  all  chicks  were  counted  and  weighted  and

hatchability  was  calculated.  Un-hatched eggs  were  opened to

determine  the  stage  of  embryonic  mortality  and fertility. Egg

weight loss and chick yield were calculated. Chick quality was

evaluated.  Thirty  first  best  quality  chicks  were  selected  from

each  treatment  and  reared  for  six  weeks  to  determine  their

performance. The result revealed that pre- heating quail eggs for

6 hours significantly (P ≤ 0.05) improved  hatchability of  total

eggs (80.8%) and fertile eggs (88.6%) compared to the control

(71.43%  ,  83.33%)  respectively.  And  those  pre-heated  for  3

(76.0%, 85.8%) and 9 hours ( 71.70% ,83.78%). On the other
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hand, heating quail eggs for 6 hours had significantly (P<0.05)

reduced  early  (1.71)and  mid  (2.85)  embryonic  mortality  and

pipped un-hatched chicks (2.85) compared to those heated for 3

and 9 hours (2.57, 3.41) (4.57, 4.28). Pre- heating quail eggs for

3 hrs. had significantly low late embryonic mortality (2.85) and

egg weight loss(12.89%).No significant difference was observed

in chick yield and Tona score. Subsequent growth performance

of chicks was not significantly influenced by pre-heating time. 

 ملخص الدراسة
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هدفت الدراسه إلي تقييم  تأثير تدفئه بيض السمان قبل الحضن لفترات زمنيــه مختلفــه

على  نسبة الفقس  و الآداء النتاجي للكتاكيت بعــد الفقــس.أســتخدم فــي هــذه الدراســه

 إســبوع حيــث كــانت15 بيضة تم جمعها من قطيــع  تربيــة ســمان عمــرة 1200عدآد 

 و تم تقسيم البيض إلى أربعه معاملت تحتوي كــل منهــا3:1نسبة الذكور الي الناث 

ـامله300علي   بيضة و إحتوت كل معامله على أربعه مكررات بحيث تحتوي كل معـ

 آدرجه مئويه.ورطوبــة نســبية37 بيضه .تم  تدفئة البيض على آدرجة حراره 75على 

 ساعات ) تم تسجيل9 ‘6 ‘3%  لفترات  زمنيه مختلفه ( صفر معاملة التحكم ، 65

وزن البيض.و من ثم  تــم تخزيـن الــبيض لمــدة أربعــة أيــام فـي حجـره تحــت  آدرجـة

ـخ75 آدرجه مئويه  ورطوبه نسبية  18حراره   %  وبعد إنتهاء مدة  التخزين تم تفريـ

%65 آدرجــة مئــويه و 37.5 يــوم علــى آدرجــة حــراره 17البيض فــي مفــرخ لمــدة   

رطوبة نسبيه و عند نهاية مـدة الفقـس تـم اخـراج وعـد الكتـاكيت الفاقسـة  ووزنهـا و

حساب نسبة الخصوبه و الفقس و الفقد في وزن البيض و نوعية الكتاكيت. أوضــحت

6 آدرجـه مئــويه لمــدة 37.5النتائج إلى أن تدفئة  بيض  السـمان علـى آدرجـه حــراره 

%) ونســبة الفقــس مــن80.8ساعات نتج عنها تحسن معنوي في نسبة الفقــس الكليــة(

%,ــ 71.43%) مقارنــة بمجموعــة التحكــم (88.6الــبيض المخصــب  (  83.33(%

،71.7 ســاعات (9%) و 85.8،ــ 76 ساعات (3وتلك التي تم تدفئة البيض فيها لمدة 

 ســاعات أآدي الــي إنخفــاض6%) .  من ناحية اخري عند تدفئة الــبيض لمــدة 83.78

ـر ( ـوق المبكـ ـي النفـ ـوي فـ ـابس (2.85) والمتوســط (1.71معنـ ـبيض الكـ )2.85) والـ

) كمــا أن تدفئــة الــبيض2.85 و 2.57 ســاعات (9  أو 3مقارنة بتدفئة الــبيض لمــدة  

) ونســبة الفقــد فــي2.85 ساعات أيضاا قلل معنوياا من نســبة النفــوق المتــأخر (3لمدة 

ـاكيت نتيجــة وزن البيضة.ولم تلحظ الدراسة اي فروق معنوية في وزن ونوعية الكتـ

للتدفئه.أما الآداء النتاجي للكتاكيت الفاقسة لم يتاثر معنويا بزمن التدفئه.
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